
VÝSLOVNOST HLÁSEK 

[с’] A [з‘] 



VÝSLOVNOST 
HLÁSKY [С‘]  

  



VÝSLOVNOST 
HLÁSKY [З‘]  

 

výslovnost hlásky [з‘] je skoro stejná jako 
při výslovnosti hlásky [с‘] 

• rty jsou pootevřené a lekce roztažené, 

• hrot jazyka u dolních zubů, střední část je zvednutá 

jediný rozdíl je v tom, že hlasivky se 
uzavřou a kmitají, vytváří hlas 

https://www.youtube.com/watch?v=X2oYf-
Yrpzs 

https://www.youtube.com/watch?v=X2oYf-Yrpzs
https://www.youtube.com/watch?v=X2oYf-Yrpzs
https://www.youtube.com/watch?v=X2oYf-Yrpzs


Obecně lze říci, že výslovnosti měkkých 
souhlásek [с‘] a [з‘] dosáhneme zúžením 
dutiny ústní. Toho docílíme výslovností 
odpovídající tvrdé párové souhlásky - [с] а 
[з] , a zároveň pozvedneme střední část 
hřbetu jazyka k tvrdému patru. 
Takové postavení můžeme pozorovat při 
výslovnosti českých hlásek i nebo j 
Při nácviku výslovnosti nám může pomoci 
pozice při výslovnosti di a ti 

 



CVIČENÍ 



Souhlásky [с] a [з] se vlivem měkkých souhlásek [б‘], [т‘], [н‘], [д‘] asimilují na měkké [с‘] 
a [з‘], musíme je tedy vyslovovat měkce, i když na jejich měkkost v grafickém plánu nic 
neukazuje. 

возня, сквозняк, узник, гвоздика, раздел, дразнить, казнить 
 

Skupiny hlásek стн – dochází k zjednodušení, nevyslovuje se [т], vyslovujeme jako [c’н’]. 

  
участник, вестник, завистник, капустник [c'н‘] 

 

Skupiny hlásek здн – dochází k zjednodušení, nevyslovuje se [д], vyslovujeme jako [з’н’]. 

 
поздний, праздник, наездник [з'н'] 
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